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Pártközi eszmecsere 
KádárJános,az MSZMP főtitkára fogadta a román delegációt 

A Magyar Szocialista Mun-
káspárt Kiv.ponti Bizottságá-
nak meghívására június 4— 
5-én látogatást tett Buda-
pesten Emil Bobu, a Román 
Kommunista Pár t Központi 
Bizottsága Politikai Végre-
ha j tó Bizottságának tagja, a 
Központi Bizottság t i tkára 
és Ion Stoian, a Román Kom-
munista Pár t Központi Bi-
zottságának titkára. 

Kááar János, az MSZMP 
főt i tkára a Központi Bizott-
ság székházában fogadta az 
RKP képviselőit. 

Szűrös Mátyás és Horváth 
István, a Központi Bizottság 
ti tkárai tárgyaltak Emil Bo-
buval és Ion Stoiannal. 

A nyílt, elvtársi légkörű 
megbeszéléseken át tekintet-
ték a magyar—román kap-
csolatok időszerű kérdéseit, 
a Kádár János és .\icolae 
Ceausescu 1977. évi debrece-
ni—nagyváradi találkozóján 
kimunkált és elfogadott kö-
zös tennivalók végrehaj tásá-
nak alakulását. Kölcsönösen 
tájékoztatták egymást az or-
szágaikban folyó szocialista 
építés eredményeiről és ta-
pasztalatairól, az európai és 
a világbéke megőrzése érde-
kében kifej tet t tevékenysé-
gükről 

Az MSZMP képviselői ér -
tékelték a magyar—román 

kapcsolatok alakulását, szól-
tak a régebbi és ú jabb kele-
tű gondokkal kapcsolatos 
kérdésekről. Ismételten meg-
erősítették, hogy a közös szo-
cialista célok megvalósítása 
érdekében a Magyar Népköz-
társaság a jövőben is min-
dent megtesz a magyar és a 
román nép barátságának 
erősítéséért, a két szomszé-
dos szocialista ország kap-
csolatainak fejlesztéséért. 

Az 1977. évi felső szintű 
találkozón elfogadott közös 
közlemény szellemében a 
magyar fél hangsúlyozta, 
hogy a romániai magyar 
nemzetiség helyzetével kap-
csolatos kérdések rendezése 
a Román Szocialista Köztár-
saság belső ügye és felelős-
sége, amelynek azonban van 
nemzetközi és ezen belül 
magyarországi kihatása is. A 
Magyar Népköztársaság ab-
ban érdekelt, hogy a Romá-
niában élő magyarok — a 
Román Szocialista Köztársa-
ság hűséges állampolgárai-
ként — anyanyelvüket és 
kul túrá juka t megőrizve, a 
nemzeti kisebbségek jogai-
nak érvényesítésére vonat-
kozó nemzetközi normáknak 
megfelelően, egyenrangúan 
vegyenek részt a szocialista 
építőmunkában, és egyúttal 
a ket drszág tartalmas, kői-

akadémiai elnökök 
tanácskozása 

Kétnapos tanácskozás után 
pénteken közlemény elfoga-
dásával befejeződött a szo-
cialista országok tudományos 
akadémiái elnökeinek mun-
kaértekezlete az Átrium 
Hyatt Szállodában 

1 A közlemény hangsúlyoz-
|za, hogy a tudományos-mű-
szaki fejlődés meggyorsítá-
sában, a társadalom életében 
minden ország tudományos 
akadémiájának fontos fel-
adata van. Elsődleges szere-
pük az alapkutatások fejlesz-
tésének elősegítése. Fejlett 
szocialista társadalom elkép-
zelhetetlen megfelelő alap-
kutatási ismeretek nélkül, 
mert ez az alapja a jövő-
beni fejlődésnek. E célokra 
kell összpontosítani az aka-
démiák anyagi és szellemi 
erőit. 

Az alapkutatási eredmé-
nyek ösztönzik a műszaki, 
problémák megoldását, a ter-
melés színvonalának emelé-
sét. Áz akadémiák tevékeny-
ségével elő kell segifeni az 
innováció meggyorsítását, a 
tervbe vett műszaki-gazda-
sági változásokat. 

A jelenlegi helyzet a szo-
cialista országok tudomá-
nyos akadémiái elé egész sor 
közös feladatot állit, s ezek 
egyeztetett döntéseket igé-
nyelnek. Ezért az értekezlet 
szükségesnek ta r t ja a két- és 
többoldalú kapcsolatok erő-
sítését, az együttműködés ú j 
lehetőségeinek keresését. 
Ennek egyik alapvető formá-
ja az akadémiák részvétele 
a KGST-tagországok 2000-ig 
szóló tudományos-műszaki 
fejlesztésének komplex prog-
ramjában . 

A budapesti találkozón 
megbízást adtak a szociális: 
ta országok akadémiai kép-
viselőinek részvételével 1987-
ben Kubában tar tandó érte-
kezletnek, vizsgáljanak meg 
egy sor kérdést, amelyek 
megoldásával növelhetik az 
egyes akadémiák aktivitását 
és felelősségét a komplex 
program teljesítésében. 

Végezetül a közlemény le-
szögezi, hogy az akadémiák 
különösen fontosnak ta r t ják 
összefogásuk és egységes 
akara tuk kifejezését nem-> 
csak a tudományos együtt-
működés, a tudományos-mű-
szaki fejlesztés területén, ha-
nem a világ békéjének és 
biztonságának megvédése 
érdekében is. 

csönösen előnyös együttmű-
ködését segítsék. 

Magyar részről aláhúzták, 
hogy a volt uralkodó osztá-
lyok által szított és a szocia-
lizmus mai ellenségei által 
ébren tartott ellentéteket szí-
vós és türelmes munkával 
kell feloldani. A történelmi 
kérdésekben jelentkező né-
zeteltéréseket előítéletektől 
és megbélyegzésektől mentes 
tudományos kutatással és 
véleménycserével kell tisz-
tázni. Leszögezték, csak a 
tények félremagyarázásának 
tudhatók be azok az alapta-
lan vádak, hogy a Magyar 
Népköztársaságban reakciós 
téziseket fölelevenítő törté-
nelmi munkák publikálása 
folyik. 

Mindkét fél javaslatokat és 
észrevételeket terjesztett elő 
a kedvezőtlen jelenségek 
megszüntetésére, a két szom-
szédos szocialista ország 
együttműködésének kiegyen-
súlyozott bővítésére. Kifeje-
zésre jut ta t ták készségüket, 
hogy közös erőfeszítéssel, né-
peik valódi érdekeit szem 
előtt tartva, előrelépjenek a 
meglevő gondok tisztázásá-
ban. Megállapodás született 
arról, hogy később egyezte-
tett időpontban folytat ják a 
magyar—román pártközi 
megbeszéléseket. 

A tárgyalásokon részt vett 
Szüts Pál, hazánk bukaresti, 
és Nicolae Veres, a Román 
Szocialista Köztársaság bu-
dapesti nagykövete. 

Emil Bobu és Ion Stoian 
pénteken este elutazott Bu 
dapestről. A vendégeket a 
Ferihegyi repülőtéren Hor 
váth István, az MSZMP 
Központi Bizottságának tit-
kára búcsúztatta. 

Kárpáti Ferenc 
hazaérkezett 

Kárpáti Ferenc vezérezre-
des, honvédelmi miniszter, 
aki Heinz Kessler hadse-
regtábornoknak, az NDK 
nemzetvédelmi miniszteré-
nek meghívására katonai de-
legáció élén ötnapos, hi-
vatalos, baráti látogatást 
tett a Német Demokratikus 
Köztársaságban, pénteken 
hazaérkezett Budapestre. 
Programja során tárgyalá-
sokat folytatott vendéglátó-
jával a két baráti hadsere-
get kölcsönösen érintő kér-
désekről, az együttműködés 
továbbfejlesztésének lehető-
ségeiről. 

ÜDVÖZLÖ 
TÁVIRAT 

Losonczi Pál, az Elnöki 
Tanács elnöke táviratban 
üdvözölte XVI. Károly Gusz-
táv svéd királyt, Svédország 
nemzeti ünnepe alkalmából. 

K G S T V. B . - Ü L É S 
Moszkvában pénteken be-

fejeződött a KGST Végre-
ha j tó Bizottságának 123. ülé-
se. A kétnapos tanácskozást 
„rendkívül termékenynek" 
minősítette a TASZSZ hír-
ügynökségnek adott inter-
jú j ában Vjacseszlav Szicsov, 
a KGST titkára, s hangsú-
lyozta, hogy a kétnapos ta-

nácskozáson nagy figyelmet 
szenteltek a KGST tevé-
kenysége tökéletesítésével 
kapcsolatos kérdéseknek. 

FEJLŐDŐ 
EGYÜTTMŰKÖDÉS 

A Szovjetunió és India kö-
zötti együttműködés az 
utóbbi hónapokban érzékel-
hetően megélénkült minden 
területen — állapította meg 
megelégedéssel Eduárd Se-
vardnadze. az SZKP KB PB 
tagja, szovjet külügyminisz-
ter és Nara jan Datt Tivarí 
indiai külügyminiszter pén-
teki moszkvai megbeszélé-
sükön. 

Erősödő szálak 
Az elmúlt héten Horváth 

Lajos, a megyei pártbizottság 
osztályvezetője Odesszában 
já r t ; a testvérmegyei kap-
csolatok keretében előadá-
sokat tartott és tapasztala-
tokat szerzett. Az atépités-
röl szinte nap mint nap 
kapunk valamilyen hírt a 
Szovjetunióból, ezek érdek-
lik olvasóinkat. Ami Odesz-
szában és a hozzá tartozó 
területen történik, termé-
szetesen közvetlenebbül 
ér int és érdekel bennünket, 
mert a régóta ápolt kap-
csolatok nemcsak fölélén-
kültek az utóbbi ' időben, ha-
nem mind több területen 
konkrét és kézzel fogható 
formát kezdenek ölteni. 

A megyei pártbizottság 
osztályvezetője élményeit és 
tapasztalatait röviden így 
summázta : — Nagy-nagy 
dinamizmust érzékeltem. El-
sősorban pártmunkásokkal 
és gazdasági vezetőkkel ta-
lálkoztam, de alkalmam volt 
a munkások érdeklődési kö-
rével és véleményével is 
megismerkedni oly mérté-
kig, ami néhány napos prog-
ram során lehetséges. Jóleső 
érzéssel tapasztaltam, hogy 
a munkában nagy pontos-
ságra törekszenek. 

Az érdeklődés minden ed-
diginél nagyobb Odesszában 
a magyar, pontosabban a 
Csongrád megyei tapasztala-
tok iránt. A peresztrojka — 
az átalakítás — a külkeres-
kedelmet is á t fo rmál ja és 
ennek értelmében közvetle-
nebb együttműködést, keres-
kedelmet akarnak kiépiteni 
velünk a kölcsönös előnyök 
alapján. Érdeklik őket a 
korszerű termelési techni-
kák, a munkamódszerek és 
szervezési módszerek cseré-
je egyaránt. A mezőgazda-
ságot illetően lehetőséget 

látnak a vetömagcsere meg-
szervezésében, az ál lat te-
nyésztésben, nagyhozamú 
fa j ták átvételében, közös 
kutatásban, s a célt szolgá-
ló laboratóriumok fölállítá-
sában s a húsfeldolgozásban; 
A baromfihús korszerű és 
hatékony feldolgozása érde-
keben szeretnék, ha közös 
vállalat jönne létre Odesz-
szában. Számolnak ' t e rmé-
szetesen ennek engedélyezé-
si nehézségeivel, az elszá-
molás ma még meglévő buk-
tatóival, vagyis azzal, hogy 
a gazdasági, a jogi és a va-
lutáris kérdések mindkét fél 
számára előnyös kialakítása 
időbe telik, mivel ennek az 
ú j típusú együttműködésnek 
az ú t ja még nincs kitaposva, 
a módszereket közösen kell 
kiérlelni. 

Eddig sok határozat szü-
letett a kapcsolatok javí tá-
sára. Most a folyamatok 
meggyorsításának ideje jött 
el — hangoztat ják Odesszá-
ban. „ Ügy vélik, mindketten 
érdekeltek vagyunk a kap-
csolatok hatékonyságában, 
amelyeknek most már konk-
rét formát kellene ölteni. 
Fölsorollak néhány felada-
tot. amelv m á r körvonala-
zódott. Például: tavaly Me-
szöv-delegáció jár t náluk, 
s a látogatás során szóba 
került, hoey mi ABC-áru-
házat épí tünk Odesszában, 
amelyért ők áruval fizetné-
nek Szeretnék, ha ez mie-
lőbb megvalósulna. A má-
sik nagv üzlet a lakásépí-
téssel van összefüggésben. 
Elmondták: az ezredforduló-
ig meg akariák oldani a la-
káskérdést. A Délénnek le-
hetősége lenne Odessza iz-

kínai kapcsolatok 
Hazánk és a Kinai Nép-

köztársaság kapcsolatai a 
két ország viszonyának csak-
nem két évtizedig tartó el-
hidegülését követően az élet 
valamennyi területén rende-
ződtek, és az 1980-as évek 
elejétől jelentősen fejlődtek 

Az államközi kontaktusok 
normalizálása előtt a Kínai 
Kommunista Pár t 1982-ben 
megtartott XII. kongresszusa 
nyitotta meg az utat. A kí-
nai testvérpárt legfelső fó-
rumának állásfoglalásai nyo-
mán fokozatosan, tervszerük 
en ú j életre keltek a hat-
vanas években megszakadt, 
mélypontra jutot t magyar— 
kínai kontaktusok. A kap-
csolatok élénkülésének fo-
lyamatát politikusuk, gazda-
sági szakemberek, társadal-
mi és tömegszervezeti akti-
visták kölcsönös látogatásai, 
illetve a kulturális, a mű-
szaki-tudományos együtt-
működés bővülése, s mintie-
nckelőtt a gazdasági, keres-
kedelmi kapcsolatok erősö-
dése fémjelezte. 

A politikai kapcsolatrend-
szer normalizálásában, s ezt 
követő továbbfejlesztésében 
különös jelentősége volt a 
pártközi kapcsolatok helyre-
állításának, amit különböző 
szintű vezetők kölcsönös esz-
mecseréi után Havasi Fe-
rencnek, az MSZMP Politi-
kai Bizottsága tagjának, a 
Központi Bizottság t i tkárá-
nak idén januári látogatása 
tett teljessé. A KB t i tkára 
kínai ú t ja során megbeszé-
léseket folytatott a távol-ke-
leti szocialista ország párt-
és állami vezetőivel, gazda-
sági irányítóival. Az eszme-
cseréken mindkél részről 
hangsúlyozták, hogy az im-
már hivatalosan is rendezet-
té váló pártkapcsolatok nyo-
mán ú j fejezet nyílhat a két 
ország együttműködésének 
történetében. E mind szoro-
sabbá váló kapcsolatok fon-
tos ál lomásaként a közeli 
napokban hazánk vendége-
ként köszönthetjük Csaó Ce-
jangot. a Kínai Kommunis-
ta Pár t megbízott főti tkárát, 
az ál lamtanács elnökét, ak i -
nek látogatása a légfelsőbb 

szintre emeli államközi, kap-
csolatainkat. 

Az örvendetesen bővülő 
magyar—kínai együttműkö-
dés legfontosabb feladata az 
elkövetkező években a gaz-
dasági kapcsolatok elmélyi-
tése, a lehetőségek feltárása 
és kiaknázása a kölcsönös 
előnyök alapján. 

Az 1980-as évektől gyors 
fejlődésnek indultak a gaz-
dasági kapcsolatok is. Kü-
lönösen szembeötlő a keres-
kedelmi forgalom előirány-
zatainak jelentős mértékű 
növekedése: az 19H2-es 100 
millió svájci f rank értékű 
összforgalommal szemben 
1986-ra már 747 milliós for-
galmat terveztek. Hasonló 
ér tékeket rögzít az évtized 
végéig szóló, 1985-ben aláir t 
hosszú lejáratú kereskedel-
mi egyezmény is. 

Ugyanakkor a kölcsönös 
áruszállítások alakulását, 
vizsgálva, a szakemberek 
felhívják a figyelmet arra, 
hogy az előirányzatok tel je-
sítése nehézségekbe ütközik 
a kínai és a magyar partne-
rek nem töltik ki a megálla-
pított kontingenseket. Ebben 
az árak egyeztetésének prob-
lémái mellett a minőségi 
kifogások és az ütemtelen 
.szállítások is szerepet já t -
szanak. A forgalom fenntar-
tása, esetleges növelése mind-
két részről ú jabb árualapok 
felkutatását teszi szükséges-
sé. 

A gazdasági kapcsolatok 
bővítése érdekében magyar 
részről mindenekelőtt az 
ipari kooperációk kialakítá-
sát szorgalmazzák, ami tar-
tósabb, egyenletesebb fe j l> 
dés a lapjá t vetné meg. En-
nek megfelelően hazánk — 
egyebek között — jelezte 
Kínának, hogy kész részt 
vállalni a gyors modernizá-
lás ú t já t járó távol-keleti 
ország autóbuszgyártásának 
rekonstrukciójában. 

Az élet más területeihez 
hasonlóan, eredményesen 
fejlődő kulturális kapcsola-
tokat 1984 óta együttműkö-
dési munkaterv szabályozza, 
amelyet az idén hosszabbí-
tottak meg az évtized végé-

ig. A megállapodásnak meg-
felelően, művészegyüttesek 
kölcsönös vendégszereplései 
és ai képzőművészet jeles 
alkotóinuk tárlatai hozzák 
közelebb a magyar, illetve a 
kínai közönséghez a két or-
szág kulturális értékeit, s 
ösztöndíjasok cseréje, vala-
mint oktatási és művészeti 
küldöttségek látogatása fűzi 
szorosabbra a kulturális kap-
csolatokat. Várhatóan Csaó 
Ce-jang magyarországi ú t ja 
a lkalmával í r ják alá az t az 
új megállapodást, amely az 
immár több mint három év-
tizede érvényben levő — az 
évek során megszürkült — 
kulturális együttműködési 
egyezmény örökébe lépne. 

Centrum 
hétfő 
JUNIUS i -AN 

20 százalékos 
árengedménnyel 

I.en tö r lő ruhák , kü lönfé le 

abroszok és törülköző. 

Méterá ru-osz tá lyunkon 

maili kerületében házgyári 
elemekből lakóházakat épí-
teni. (Tudvaléyő, hogy a 
szegedi házgyár kapacitása 
nagyrészt kihasználatlan!) 
Az odesszaiak ennek é rde-
kében az építőipari és a 
tengerhajózási minisztérium-
ban kezdeményezéseket tet-
tek. hogy ennek az együt t -
működésnek az út jából el-
gördüljenek a z akadályok. A 
paneleket hajóval száll í t ják, 
ha létrejön a megállapodás, 
amelynek a mielőbbi tető 
alá hozásában reményked-
nek az odesszai vezetők. 

A DOSZAAF, az MHSZ 
testvérszervezetének küldött-
sége megyénkben já rva fel-
kereste a Hódgépet, s a mo-
toros sárkányrepülőgép föl-
keltette érdeklődésüket. A 
gyár augusztusra igérte, hogy 
bemutatót tart, de az odesz-
szaiak júliusban szeretnék, 
ha a helyszínen bemuta tnák 
ezzel a repülőgéppel a per -
metezést és a műtrágyázást . 
Nemcsak Odesszában, ha-
nem Kisinyovban is várnák 
őket. Az agráripari bízott-
ság nagyon támogat ja ezt a 
bemutatót, amelyet valószí-
nűleg üzletkötés is követne. 

A testvérmegyei munka-
verseny értékelésével — 
amelyet a nagy októberi szo-
cialista forradalom 70. év-
fordulója tiszteletére hirdet-
tek — elmondotta Horváth 
Lajos: a Vörös Vándorzász-
lót a Műszaki Szövetgyár kol-
lektívájának adta át. A 
gyárlátogatás során azt ta-
pasztalta, hogy a műszaki 
fejlesztés ügye. a jobb mun-
kaszervezés valóban a vál-
lalat vezetésének f ö célja. A 
munkaverseny során az 
odesszai Kábelművek sa j to -
lóüzeme, az Autóközlekedési 
Vállalat egyik brigádja, a 
Fafeldolgozó Vállalat egyik 
brigádja és Tejipari Vállalat 
gyermekélelmezési részlege 
oklevelet kapott. 

A pártélet és a szocialista 
demokrácia fejlesztésének 
kérdéseiről tartot t előadást 
több helyen, például Belgo-
rod-Dnyesztrovszkijban az 
egyik szanatóriumban, ahol 
egy órán á t kérdeztek tőle. 
A hallgatóság munkásembe-
nekből tevődött össze. A 
magyar dolgozók szociális 
helyzetéről, a jövedelmi vi-
szonyokról. a közéleti tevé-
kenységről, a háztájikról, 
géemkákról, a lakáshelyzet-
ről, s egyebekről érdeklőd-
tek Bizonyítva azt, hogy 
valóban kíváncsiak eredmé-
nyeinkre, helyzetünkre és 
törekvéseinkre — mondotta 
Horváth Lajos 

B. Gy. Gy. 

O ' Centrum Áruház 

A Makói 
J u h á s z Gyula 
Szakközépiskola 

felvételt 
hirdet 

az 1987—88-as t a n é v r e 
a mezőgazdasági 
á ru fo rga lmi 
szakközépiskola 4 éves, 
va lamin t 
az éret tségizet tek 2 éves 
levelezötagozataira . 

Je len tkezés 
az iskolátiam. 
Makó, Kálvin u. 2—8. 

Építkezők! ASG-
É S T M E G O L D J A A 

Poliiáni. — Padló és mennyezet hőszigetelésé-
re rétegelt hablemezt;. — Lépés és 
kopogó hang csillapítására s ima hab-

lemezt, tetőszigetelésre alufóliá$ hablemezt; — hideg-
meleg vizes csövek szigetelésére habcsőhéjat; — il-
leszkedési hézagok lezárására öntapadó habcsíkot 

használ janak 
Megvásárolható az Alföldi 
Tüzép Vállalat szeged-rókusi 
Tiizép-telepén és az építö-

v4u.Ai.AT anyag-áruházban. 


